
26 PISSARRA 158 / abril-setembre 2021

En Tomàs Martínez és una persona prou 
coneguda dins l’STEI Intersindical, amb 
una llarga trajectòria dins el nostre sin-
dicat. Fundador de l’organització, adjunt 
a la direcció de l’Escola de Formació i 
Mitjans Didàctics, secretari d’organitza-
ció durant un bon grapat d’anys i res-
ponsable de la seu de Manacor, ha estat 
elegit després del XII Congrés de l’STEI 
Intersindical com a representant de la 
Secció de Persones Jubilades en el Con-
sell Plenari del sindicat. De tot plegat en 
volem parlar amb ell. 

Tomàsomàs, ens podries explicar una mica ens podries explicar una mica 
quan es vquan es va constituir aquesta  constituir aquesta Secció deecció de 
Persones ersones Jubilades i quines són les seubilades i quines són les se-
ves finalitats?es finalitats? 
 
Els estatuts de l’XIè Congrés de l’STEI 
Intersindical celebrat el mes de maig 
de l’any 2016 preveien que una persona, 
en representació de les persones jubi-
lades del sindicat formaria part del 
Consell Plenari Intersindical.  El darrer 
trimestre d’aquell mateix any es cons-
tituí la Secció de Persones Jubilades de 
l’STEI amb la finalitat de representar en 
el si del sindicat els interessos d’aquest 
grup i lluitar per tal que les generacions 
futures, a l’hora de jubilar-se, ho puguin 
fer en unes condicions dignes. 

Quantes persones la integren? Hi ha reQuantes persones la integren? Hi ha re-
presentants de difpresentants de diferents sectors proerents sectors pro-
fessionals i de les quatre illes? essionals i de les quatre illes?  
 
La Secció de Persones Jubilades de 
l’STEI Intersindical està formada per to-
tes les persones que han arribat a l’e-
dat de jubilació i han manifestat el seu 
interès en romandre com a afiliades del 
sindicat, per tant hi formen part perso-
nes que representen els distints àmbits 
en què està estructurat l’STEI Intersin-
dical  i també de les distintes zones ter-
ritorials: Mallorca, Menorca i Pitiüses. 

En el darrer Congrés es vEn el darrer Congrés es va presentar presentar 
una una Resolució en defesolució en defensa de les penensa de les pen-
sions públiques per part de la sions públiques per part de la Secció deecció de 
Persones ersones Jubilades. Quin era el seu conubilades. Quin era el seu con-
tingut?tingut? 
 
Més que intentar fer-ne un resum crec 
que és interessant conèixer el seu con-
tingut íntegre que és aquest: 
 
Han estat moltes les veus que han anun-
ciat i encara anuncien que l’actual siste-
ma de pensions farà fallida i que cal fer 
assegurances privades de pensions. 
Mentrestant la Seguretat Social s’ha fet 
càrrec d’alguns dèficits dels comptes de 
l’Estat i qui ha estat a punt de fer fallida 
i ha hagut de ser rescatat amb diners 
públics ha estat el sistema bancari. 

Quan les pensions suposaven un poc 
més del 3% del PIB els catastrofistes 
anunciaven que en arribar a passar del 
6% ja no serien viables. Ara, que ja pas-
sen del 8% diuen que no seran viables 
en arribar al 15%. Aquestes mateixes 
veus també parlen del futur envelli-

ment de la població per l’augment de la 
mitjana de vida i fan els càlculs com si 
tot aquest augment fos perquè la gent 
mor més vella sense tenir en compte 
que, afortunadament,  no hi ha tanta de 
gent que mori d’infant o de jove i  no di-
uen que les darreres generacions i les  
d’un futur immediat tendran una espe-
rança de vida inferior a la dels seus pa-
res  a conseqüència de les condicions 
ambientals i d’altres.  

Des de la dreta política i també des d’alDes de la dreta política i també des d’al-
guns poguns posicionaments de l’esquerra essicionaments de l’esquerra es 
volen desmantellar els sistemes deolen desmantellar els sistemes de 
benestar social i minvbenestar social i minvar els drets delsar els drets dels 
treballadors. No han hagut d’intervtreballadors. No han hagut d’intervenirenir 
ja per salvja per salvar un sistema que diu basar-ar un sistema que diu basar-
se en la no-intervse en la no-intervenció?  No ha hagut deenció?  No ha hagut de 
ser ja la coser ja la cosa pública que salvsa pública que salvàs l’esclatàs l’esclat 
d’allò privd’allò privat?at? 

Cal millorar, certament, la gestió dels 
recursos públics i evitar-ne tots els abu-
sos, però això no es fa privatitzant les 
empreses públiques que tenen benefi-
cis ni subvencionant empreses priva-
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des que tenen consells d’administració 
els membres dels quals s’autoadjudi-
quen pagues escandalosament multi-
milionàries. Els mateixos organismes i 
les mateixes persones que ens han duit 
a l’actual crisi econòmica, no podran 
fer-nos creure que de la crisi n’hem de 
sortir jubilant-nos més vells, cobrant 
més poc i tornant-los a confiar els nos-
tres doblers per garantir-nos les jubila-
cions.  

Encoratjam la gent a defensar els 
drets socials i laborals que són propie-
tat del poble que els ha conquerit amb 
molt d’esforç per evitar que ens des-
posseixin d’allò que és nostre, fruit del 
treball de tota una vida. 

Fa anys que sentim parlar de la invia anys que sentim parlar de la invia-
bilitat de l’actual sistema públic debilitat de l’actual sistema públic de 
pensionspensions, de la necessitat que els tre de la necessitat que els tre-
balladors subscriguin plans de penballadors subscriguin plans de pen-
sions privsions privatsats, d’incentius per a d’incentius per a 
aquelles persones que ajornin la sevaquelles persones que ajornin la seva 
edat de jubilació... Què en penseu deedat de jubilació... Què en penseu de 
totot plegat?t plegat? 
 
La resposta a aquesta pregunta es tro-
ba en la resolució anterior. El nostre po-
sicionament sobre aquest tema és clar:  

Defensa del sistema públic de pensions 
i de la seguretat social i gestió pública 
dels esmentats sistemes. 

Promoure la generació de llocs de tre-
ball dignes dins una economia orienta-
da al benestar social i la sostenibilitat 
ambiental. 

Defensar la riquesa natural del planeta 
i la riquesa lingüística i cultural dels po-
bles de la Terra. 

Valorar els drets de les persones per 
damunts dels interessos de la banca i 
el capital. 

Restaurar  i millorar els drets de les 
persones treballadores, de les perso-
nes jubilades i de les persones més ne-
cessitades d’atenció pública. 

Per a aconseguir aquests objectius cal 
derogar la Reforma laboral de l’any 
2012, derogar la Llei Mordassa, establir 
una llei que lligui l’augment de les pen-
sions de jubilació amb l’augment de 
l’IPC i implementar la Llei de dependèn-
cia en els termes en què fou aprovada i 

destinar-hi tots els recursos econòmics 
que es necessitin. 

També sentim dir molt sovint que s’haambé sentim dir molt sovint que s’ha 
buidat la guardiola de les pensionsbuidat la guardiola de les pensions, per per 
què ha passat això? què ha passat això?  
 
En unes línies fa mal explicar tot el pro-
cés. La guardiola de les pensions  és el 
que s’anomena “Fons de reserva de la 
Seguretat Social”. Com el seu nom indi-
ca, es tracta d’un fons de doblers actius, 
invertits, que l’any 2006 comptava amb 
quasi 36.000 milions d’euros; l’any 2011 
amb quasi  67.000 milions d’euros i que, 
avui, està descapitalitzat. Entre l’any 
2012 i 2017 el Govern de Mariano Rajoy va 
detreure d’aquest fons quasi  75.000 mi-
lions d’euros i el Govern de Sánchez, en-
tre 2018 i 2019, n’ha retirat 6.500 milions. 

Un dels retrets més forts que s’ha fet a 
la gestió del  fons de pensions per part 
del Partit Popular ha estat que s’inver-
tiren  grans quantitats en deute públic, 
especialment d’Espanya, que ha tengut 
una rendibilitat negativa i que ha fet 
perdre al fons, segons els càlculs dels 
experts, 24 milions d’euros. 

A l’ l’XIXI Congrés de l’ Congrés de l’STETEI Intersindicalntersindical, l’a l’a-
ny 2016ny 2016, es v es va aprov aprovar també la constiar també la consti-
tució de la tució de la Secció de ecció de Jovoves del sindicates del sindicat, 
cocosa que no ha estat posa que no ha estat possible. ssible. Per quèer què 
creus que no s’ha pogut fcreus que no s’ha pogut formar a horesormar a hores 
d’ara? Els jovd’ara? Els joves ho tenen molt pitjor quees ho tenen molt pitjor que 
les generacions anteriors per accedir alles generacions anteriors per accedir al 
mercat de treball? mercat de treball?  
 
Té difícil explicació que els joves no es-
tiguin interessats en unir esforços per 
aconseguir un objectiu comú. La seva si-
tuació laboral i social és molt més pre-
cària que la dels seus antecessors. Els 

joves d’avui viuran pitjor que els seus 
pares i, només amb la lluita decidida, 
aconseguiran capgirar la situació actu-
al. No crec, però, que tota la culpa sigui 
del jovent. Hi ha tota una sèrie de fac-
tors econòmics, socials, culturals, edu-
catius ... que incideixen directament en 
el pensament de les noves generacions. 
En molts pocs anys hem canviat el pa-
radigma existent,  l’hem considerat ca-
duc i ara ens enfrontam a nous models 
d’entendre la realitat, molts d’ells amb 
pocs o cap fonament o, pitjor, fonamen-
tats en la tecnodependència. Des de 
l’STEI Intersindical hem d’esmerçar tots 
els esforços necessaris per a ser un re-
ferent sindical per a un sector de la so-
cietat immensament decebut. 

Amb la perspectivmb la perspectiva que donen els anysa que donen els anys 
de militància i de compromís amb lade militància i de compromís amb la 
casacasa, com creus que ha de ser l’ com creus que ha de ser l’STETEI In-
tersindical dels propers anys? Quins sóntersindical dels propers anys? Quins són 
els grans reptes que hem d’assumir?els grans reptes que hem d’assumir? 
 
L’STEI Intersindical ha de ser, com ha 
estat sempre, una eina de transforma-
ció social que, a més de defensar els 
drets dels treballadors i les treballado-
res, ha de defensar la població més 
desfavorida, ha de lluitar per la justícia 
social i els drets de la població en gene-
ral; drets que, en els darrers temps, 
s’han vist atacats i malmesos. L’STEI In-
tersindical ha de ser un referent en la 
defensa de la nostra llengua i la nostra 
cultura i s’ha de posicionar decidida-
ment  a favor del territori i la sostenibi-
litat mediambiental, i ha de continuar 
lluitant contra la discriminació cap a les 
dones i cooperar amb altres països per 
a aconseguir un canvi en l’ordre mun-
dial. 

Aquests reptes, clarament definits en el 
passat Congrés de l’STEI Intersindical, ne-
cessitaran del compromís de les perso-
nes afiliades i de les que treballen al 
sindicat i s’hauran de generar estratègies 
que, assentades sobre una base ferma, 
aconsegueixin la participació il·lusionada 
per a encarar els nous reptes que ens 
presenta un nou model de societat. 

Moltes gràcies, Tomàs, pel teu temps i 
perquè sempre les estones de conversa 
amb tu, a més de ser molt agradables, 
ens ensenyen moltes coses. Salut i 
molts encerts en la tasca de la Secció 
de Persones Jubilades! Sou un gran ac-
tiu per a l’STEI Intersindical. n


